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ABSTRAK 

Mastula Zanus Muthoharoh, NIM 12205173123. Peran Guru Dalam 

Pelaksanaan Pembelajaran Tematik Selama Pandemi Covid-19 di MI Riyadlotul 

Uqul Doroampel Sumbergempol. Skripsi. Pendidikan Guru Madrasah Ibtidaiyah. 

Fakultas Tarbiyah Ilmu Keguruan. Institut Agama Islam Negeri Tulungagung. 

Pembimbing: Dr. Adi Wijayanto, S.Or., S.Kom., M.Pd., AIFO 

Kata kunci : Peran Guru, Pembelajaran Tematik, Pandemi Covid-19 

 Penelitian ini dilatarbelakangi oleh keberhasilan implementasi Kurikulum 

13,ditandai dengan adanya peran guru dalam pembelajaran tematik yaitu 

menciptakan suasana belajar yang menyenangkan, namun adanya pandemi covid-

19 membuat peran guru menjadi terbatas. Walaupun terbatas guru harus tetap 

mempersiapkan apa yang dibutuhkan untuk bekal mengajar dikelas online dengan 

memanfaatkan media gadget sebagai sarana belajar. Peran guru dalam 

pelaksanaan pembelajaran tematik selama pandemi covid-19 dengan menjalin 

komunikasi yang aktif dengan peserta didik guna membangkitkan semangat 

belajar peserta didik serta memfasilitasi kegiatan pembelajaran tematik selama 

pandemi covid-19. 

Rumusan masalah penelitian ini adalah (1) Bagaimana peran guru sebagai 

komunikator dalam pembelajaran tematik selama pandemi covid-19 di MI 

Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol Tulungagung. (2) Bagaimana peran 

guru sebagai motivator dalam pembelajaran tematik selama pandemi covid-19 di 

MI Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol Tulungagung. (3) Bagaimana 

peran guru sebagai fasilitator dalam pembelajaran tematik selama pandemi covid-

19 di MI Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol Tulungagung. 

Penelitian ini menggunakan pendekatan kualitatif dengan jenis penelitian 

studi kasus. Sumber datanya dari Kepala MI, Guru kelas 5, Siswa kelas 5. Teknik 

pengumpulan data menggunakan obeservasi, wawancara mendalam, dan 

dokumentasi. Analisis data diawali dari reduksi data, penyajian data, dan 

penarikan kesimpulan. Pengecekan keabsahan data menggunakan triangulasi dan 

perpanjangan penelitian. 

Hasil penelitian ini antara lain. Pertama, peran guru sebagai Komunikator 

dalam pembelajaran tematik selama pandemi covid-19 meliputi (a) penyampaian 

pesan kepada peserta didik mengenai prosedur pelaksanaan pembelajaran tematik 

selama pandemi mulai tahap penyampaian materi, penugasan dan pengumpulan 

tugas (b) penyampaian pesan kepada sesama guru berupa penyampaian seputar 

peserta didik, dan konsep pembelajaran tematik selama pandemi. Kedua, peran 

guru sebagai motivator dalam pembelajaran tematik selama pandemi covid-19 

meliputi (a) menyampaikan tujuan belajar, adanya apresepsi dalam pembelajaran 

jarak jauh ini menyadarkan siswa pentingnya belajar. (b) membuat susasana 

belajar yang menyenangkan, dengan metode pembelajaran yang bervariasi (c) 

pemberian reward, dalam bentuk verbal maupun benda. Ketiga, peran guru 

sebagai fasilitator dalam pembelajaran pembelajaran tematik selama pandemi 

covid-19 meliputi (a) memahami perbedaan individual, memahami latarbelakang 

setiap peserta didik (b) memaksimalkan sumber belajar dan media pembelajaran, 

memanfaatkan sumber belajar berupa LKS tematik sedangkan media 

pembelajaran berupa video pembelajaran (c) memenuhi kebutuhan perkembangan 

diri peserta didik, anjuran melakukan kegiatan positif selama pandemi serta guru 

bersedia menjadi konselor bagi peserta didik.  
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ABSTRACT 

Mastula Zanus Muthoharoh, Register Number 12205173123. The Role of 

Teachers in the Implementation of Thematic Learning during the Covid-19 

Pandemic at MI Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol. Thesis. Ibtidaiyah 

Madrasah Teacher Education. Faculty of Teacher Training and Education. 

Tulunagagung State Islamic Institute. Advisor: Dr. Adi Wijayanto, S.Or., S.Kom., 

M.Pd., AIFO 

Keywords: Teacher's Role, Thematic Learning, Covid-19 Pandemic 

This research is motivated by the successful implementation of 

Curriculum 13, which is marked by the role of the teacher in thematic learning, 

namely creating a pleasant learning atmosphere, but the covid-19 pandemic has 

limited role of the teacher. Even though it is limited, teachers must still prepare 

what is needed for teaching supllies in online classes by utilizing gadget media as 

a learning tool. The teacher’s role in the implementation of thematic learning 

during covid-19 pandemic is to establish active communication with students, in 

order to arouse students learning enthusiasm and facilitate thematic learning 

activities during the Covid-19 pandemic. 

The formulation of research problem is (1) What is the role of the teacher 

as a communicator in thematic learning during the covid-19 pandemic at MI 

Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol Tulungagung. (2) What is the role of 

the teacher as a motivator in thematic learning during the covid-19 pandemic at 

MI Riyadlotul Uqul. Doroampel Sumbergempol Tulungagung. (3) What is the 

role of the teacher as a facilitator in thematic learning during the covid-19 

pandemic at MI Riyadlotul Uqul Doroampel Sumbergempol Tulungagung. 

This research used a qualitative approach with the type of case research  

research. The sources of data were obtained from the headmaster of MI, 5th grade 

teacher, 5th grade student. The data collection techniques used observation, in-

depth interviews, and documentation. The data analysis begined with data 

reduction, data presentation, and drawing conclusions. The checking the validity 

of the data using triangulation and research extension. 

The results of this research , among others. First, the role of the teacher as 

a communicator in thematic learning during the covid-19 pandemic includes (a) 

delivering messages to students regarding the procedures for implementing 

thematic learning during the pandemic starting from the stage of delivering 

materials, assignments and collecting assignments (b) delivering messages to 

fellow teachers in the form of delivery about students, and the concept of online 

learning during a pandemic. Second, the teacher's role as a motivator in thematic 

learning during the covid-19 pandemic includes (a) conveying learning objectives, 

the existence of appreciation in distance learning makes students aware of the 

importance of learning. (b) create a fun learning atmosphere, with varied learning 

methods (c) give rewards, in the form of verbal and object. Third, the teacher's 

role as a facilitator in thematic learning lessons during the covid-19 pandemic 

includes (a) understanding individual differences, understanding the background 

of each student (b) maximizing teaching materials and learning media, utilizing 

learning resources in the form of thematic worksheets while learning media in the 

form of learning videos (c) meet the development of students, recommendations 

for positive activities and teachers are willing to become counselors for students.  
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 الملخص

 

دوس انًؼهًٍُ فٍ رطجُك انزؼهُى  .ٕٖ ٔ ٖ ٧ ٔ ٥ ٓ ٕ ٕ ٔيغطىنخ صَُىط يطهشح، سلى انمُذ 

 انًذسعخ الإثزذائُخ الإعلايُخ سَبضخ انؼمىل دوسوأيجُم فٍ ١ٔ -كىفُذ  انًىضىػٍ أثُبء انىثبء

اندبيؼخ ، كهُخ انزشثُخ وانؼهىو انزؼهًُُخ، لغى رؼهُى يؼهى انًذسعخ الإثزذائُخانجسث انؼهًٍ.  .عىيجشخًجىل

رسذ الَششاف انذكزىس أدٌ وَدبَبَطب، ، الله رىنىَح أخىَحالإعلايُخ انسكىيُخ عُذ ػهٍ سزًخ 

 انًبخغزُش. 
 ١ٔ -زؼهُى انًىضىػٍ، انىثبء كىفُذ دوس انًؼهى، ان :الرئيسية الكلمات

، وانزٌ َزًُض ثذوس انًؼهى فٍ انزؼهى انًىضىػٍ ، أٌ خهك خى ٣١هزا انجسث يذفىع ثبنزُفُز انُبخر نهًُهح 

زذ يٍ دوس انًؼهى. ػهً انشغى يٍ أَهب يسذودح ، لَ َضال َزؼٍُ ػهً  ٣١-فُذ رؼهًٍُ نطُف ، نكٍ خبئسخ كى

انًؼهًٍُ إػذاد يب هى يطهىة نًغزهضيبد انزذسَظ فٍ انفظىل ػجش الإَزشَذ يٍ خلال اعزخذاو وعبئظ 

ٍ إلبيخ ف ٣١-كىفٍز الأدواد انزكُخ كؤداح رؼهًُُخ. َزًثم دوس انًؼهى فٍ رُفُز انزؼهى انًىاضُؼٍ أثُبء خبئسخ

ارظبل َشظ يغ انطلاة يٍ أخم إثبسح زًبط انزؼهى نذي انطلاة ورغهُم أَشطخ انزؼهى انًىاضُؼُخ أثُبء 

 ٣١-كىفٍز خبئسخ

 ( نىطف دوس انًؼهى كًزظم فٍ انزؼهُى انًىضىػٍ أثُبء انىثبء١ٔأهذاف هزا انجسث هٍ )

 (ٕ) .رىنىَح أخىَح عىيجشخًجىل يجُمانًذسعخ الإثزذائُخ الإعلايُخ سَبضخ انؼمىل دوسوأ فٍ ١ٔ -كىفُذ 

انًذسعخ الإثزذائُخ  فٍ ١ٔ -كىفُذ  نىطف دوس انًؼهى كًسفض فٍ انزؼهُى انًىضىػٍ أثُبء انىثبء

نىطف دوس انًؼهى كًُغش فٍ  (ٖ ) .رىنىَح أخىَح عىيجشخًجىل الإعلايُخ سَبضخ انؼمىل دوسوأيجُم

 نًذسعخ الإثزذائُخ الإعلايُخ سَبضخ انؼمىل دوسوأيجُما فٍ ١ٔ -كىفُذ  انزؼهُى انًىاضُؼٍ أثُبء انىثبء

 .رىنىَح أخىَح عىيجشخًجىل

َغزخذو هزا انجسث انًذخم انكُفٍ يغ َىع ثسث دساعخ انسبنخ. يظبدس انجُبَبد يٍ سئُظ 

انًذسعخ الإثزذائُخ الإعلايُخ ، ويؼهى انظف انخبيظ، وطبنت انظف انخبيظ.رغزخذو رمُُبد خًغ انجُبَبد 

ظخ وانًمبثلاد انًزؼًمخ وانىثبئك. َجذأ رسهُم انجُبَبد ثزمهُم انجُبَبد وػشضهب واعزخلاص انُزبئح. انًلاز

 .انزسمك يٍ طسخ انجُبَبد ثبعزخذاو دسخخ انثمخ ولبثهُخ انُمم والَػزًبد وانُمٍُ

بء َزبئح هزا انجسث، رشُش انً أولًَ، َشًم دوس انًؼهى كًزىاطم فٍ انزؼهُى انًىاضُؼٍ أثُبء وث

)أ( إَظبل انشعبئم إنً انطلاة فًُب َزؼهك ثئخشاءاد رطجُك انزؼهُى انًىاضُؼٍ أثُبء الَنىثبء  ١ٔ -كىفُذ 

ثذءًا يٍ يشزهخ رغهُى انًىاد وانًهبو وخًغ انًهبو ) ة( إَظبل سعبئم إنً صيلائه انًؼهًٍُ فٍ شكم إَظبل 

بًَُب، َزضًٍ دوس انًؼهى كسبفض فٍ انزؼهُى ػٍ انطلاة، ويفهىو انزؼهُى ػجش الإَزشَذ أثُبء الَنىثبء. ث

)أ( َمم أهذاف انزؼهُى، ووخىد انزمذَش فٍ انزؼهُى ػٍ ثؼذ َدؼم انطلاة  ١ٔ -انًىضىػٍ أثُبء انىثبء كىفُذ 

ػهً دساَخ ثؤهًُخ انزؼهُى. )ة( خؼم انطلاة َشُطٍُ، ودػىح انطلاة لَكزشبف رنك، وطشذ الأعئهخ 

ًٍُ يًزغ، يغ أعبنُت رؼهُى يزُىػخ. )د( يُر انًكبفآد، فٍ شكم نفظٍ وانؼًم ثُشبط )ج( خهك خى رؼه

)أ( فهى انفشوق  ١ٔ-وكبئٍ. ثبنثبً، َزضًٍ دوس انًؼهى كًُغش فٍ دسوط انزؼهُى انًىضىػٍ أثُبء وثبء كىفُذ 

فٍ شكم  انفشدَخ، وفهى خهفُخ كم طبنت )ة( رؼظُى انًىاد انزؼهًُُخ ووعبئم انزؼهُى، واعزخذاو يىاسد انزؼهُى

يىاضُؼٍ. أوساق انؼًم أثُبء رؼهُى انىعبئظ فٍ شكم يمبطغ فُذَى رؼهًُُخ )ج( رهجٍ رطىس انطلاة 

 ورىطُبد نلأَشطخ الإَدبثُخ وانًؼهًٍُ ػهً اعزؼذاد لأٌ َظجسىا يغزشبسٍَ نهطلاة. 




